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*ÁË ÚÌÅÐĤÕÊÅÍÅ ÓÖñÔ 
Autor: OndŚej Linhart, aktu§ln² dobrovoln²k programu INVYT 5 

F²ha, to je siln® tvrzen²... ale naġi snahu 

snad odr§ģ² dobŚe. Dnes to bude o 

projektech v Africe, ale nebojte, 

nepŚin§ġ²me ģ§dn® nudn® ļten², ono v®st 

projekty tady v Tanzanii je obļas celkem 

ġ²len® dobrodruģstv² :-D 

 
HŚiġtŊ pro Afriku  

Pokud by sem pŚijel fyzioterapeut, 

pohled na studenty by byl rozhodnŊ 

doprov§zenĨ myġlenkami ĂSiln® nohy, 

skvŊl§ vĨdrģ, slabĨ stŚed a ajajajaj... to 

drģen² tŊla...ñ S t²m bychom mŊli nŊco 

udŊlat ï Śekli jsme si! 

Tak se zrodil tŊlovĨchovnĨ projekt 

hŚiġtŊ pro Afriku, kde bychom dŊtem a 

studentŢm r§di pŚinesli z§bavu pŚi 

cviļen² dnes a m®nŊ skoli·zy nŊkdy za p§r 

let. A jak to pokraļuje? 

V prvn² ŚadŊ d²ky v§m, jste skvŊl², naġi 

crowdfundingovou kampaŔ se n§m 
podaŚilo naplnit! Prvn² krok, tedy n§kup 

materi§lŢ, jsme rovnou zaļali realizovat. 

ĻlovŊk by si Śekl ĂCo je na tom, prostŊ se 

skoļ² do stavebnin a je nakoupenoñ ...lidi, 

vġak jsme v Africe :-) tady je i tohle o 

nervy! Asi nejz§bavnŊjġ² bylo sh§nŊn² 

dŚeva: 

!ËÔÕÜÌÎþ ÄÏÂÒÏÖÏÌÎþÃÉ ÐÒÏÇÒÁÍÕ ).694 Ϋ 

(Ondra, Teraz, Mila) ÓÈÜÎþ spolu se 

ÓÔÕÄÅÎÔÙ ÓÔĠÅÄÎþ ĤËÏÌÙ ÄĠÅÖÏ ÎÁ ÈĠÉĤÔñ 
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Kousek za Dongobeshem, kam bŊloġsk§ 
noha skoro nikdy nevkroļila, leģ² vesnice 

Tumati. Napravo od n², kam bŊloġsk§ 

noha rozhodnŊ nikdy nevkroļila, leģ² 

samota Yarotamburda. Nakonec na kopci 

v hloubce Yarotamburdsk® buġe leģ² 23 

pok§cenĨch stromŢ na naġe hŚiġtŊ. ĂJup²!! 

M§me dŚevoñ, Śekli jsme si prvnŊ... ale... 
jak ho odtamtud dostat? 7 kilometrŢ 

divoļinou 2 tuny kl§d v ruce t§hnout 

nepŢjde, auto sem ale nedojede a trakaŚ 

taģenĨ bĨky nemŢģe jet z kopce. NezbĨv§ 

neģ objednat minin§klaŅ§ļek jm®nem 

kiriku. Poļ§teļn² ļasov® neshody, kdy se 

Śidiļ opozdil o 3 hodiny a pot®, kdyģ uģ 
pŚijel, zkusil prohl§sit, ģe bude moct jet aģ 

za hodinu ï mus² totiģ dokoukat poloļas 

sv®ho obl²ben®ho fotbalov®ho tĨmu 

Simba, se n§m podaŚilo vyŚeġit s razanc² 

ï pŚ§telskou, ale ne¼stupnou ï JEDEME 

TEń! Ļasov§ nespolehlivost Śidiļe byla 

vykompenzov§na jeho ġ²lenstv²m, kter® 
se projevilo ochotou na korbu n§klaŅ§ku 

naloģit veġker® dŚevo, pŚesto ģe nosnost 

auta je asi poloviļn² a cesta buġ² bŊhem 

obdob² deġŠŢ nŊjak zapomnŊla, ģe kdy 

byla cestou. Naprosto pŚeplnŊn² jsme se 

plouhali z  kopce pouze s dvŊma menġ²mi 

komplikacemi. PrudkĨ svah dolŢ a 
zat§ļka pod ¼hlem 90 stupŔŢ zvl§dnout 

jdou, moģn§ i kdyģ vezete dvŊ tuny dŚeva 

ï ale najet kolem na kravskĨ exkrement, 

naļeģ bez kontroly klouzat dolŢ, a jeġtŊ 

stihnout s klidem zavolat na pŚehl²ģivŊjġ² 

obyvatelstvo ĂRYCHLE PRYYYĻñ ï to uģ 

chce charakter muģe ļinu! Druh§ 
maliļkost vznikla, kdyģ pŚi jednom 

nerovn®m hupu na cestŊ kabina 

n§klaŅ§ku zŢstala bezvl§dnŊ viset ve 

vzduchu, zat²mco pŚev§ģen§ korba si 

vesele ġkrtala o zem. Ale tak co, jak se 

zp²v§ ï ĂJednou jsi dole, jednou nahoŚeñ. 
DŚevo, pozdŊji i ocel a cement se n§m 

podaŚilo sehnat, hŚiġtŊ vymŊŚit a zaļ²t 

materi§l oġetŚovat. A dalġ² tĨden? To uģ se 

pust²me do ostr® stavby. A jak se mŢģete 

z¼ļastnit vy? Tich§ modlitba, koruna 

v naġ² kampani nebo jen to ļesk® drģen² 
palcŢ rozhodnŊ neuġkod² :-) DĉKY! 

 

 
 

Clean it!  

To v²te, jet na rok do Afriky chce 

akļn²ho ducha samo o sobŊ, ale to, co 
pŚedv§d² dobrovolnice Terez ï to uģ je 

akļnost na druhou! Jen na ¼vod, ģe plast 

v pŚ²rodŊ je celkem zlo, pŚedstavuje 

zn§mĨ fakt. Jenģe jen u n§s. Afriļt² 

venkovan® bohuģel zaģ²vaj² dobu 

plastovou. Touha lid² po ļist® balen® vodŊ 

nebo suġenk§ch l§k§ m²stn² producenty 
jednor§zovĨch obalŢ ï kter® se bŊhem p§r 

minut promŊn² ve stovky let se 

rozkl§daj²c² odpad. Afriļan® si ale vġimli 

super vŊci, plast hoŚ²... a jakmile shoŚ², uģ 

nen². Na prvn² pohled skvŊl® Śeġen²! 

T§bor§ky PET lahv² jsou tak na denn²m 

poŚ§dku a my si Śekli ĂTohle mus²me 
vyŚeġit!ñ 

ObrovskĨ ¼spŊch ekologickĨch 

pŚedn§ġek a kaģdodenn²ho pondŊln²ho 

ļiġtŊn² ġkoln²ho are§lu na sebe nenechal 

dlouho ļekat.  

 

0ÒÏÃÅÓ ÖÙÍñĠÅÎþ ÈĠÉĤÔñ 
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Vznikl jeġtŊ klub pod veden²m naġ² pan² 
ekoloģky a velkĨ ġkoln² pozemek se zaļal 

znovu mŊnit v ļistou tropickou zahradu. 

Ne, ģe by to bylo ¼plnŊ bez komplikac², 

hoŚ²c² lahev pŚ²mo pod cedul² Ăneh§zejte 

sem plastyñ trochu sebrala v²tr z plachet, 

n§s to ale pŚimŊlo k dalġ² akci. Do 

projektu se zaļali pŚid§vat i m²stn² uļitel®, 
opodstatnŊn² ekologie pomoc² knihy 

Genesis probŊhlo na biblickĨch hodin§ch 

(BŢh stvoŚil vŊci dobr® a n§s ke sv®mu 

obrazu ï m§me tedy dŊlat vŊci dobr®. Je 

hoŚ²c² flaġka dobr§? Nen²! ï v²m, do 

pokroļil® teologie daleko, ale zafungovalo 

to :-) ) a dalġ² tĨden oļek§v§me hosta z ĻR 
ï studentku chemie, kter§ objasn² 

ġkodlivost plastov®ho kouŚe jeġtŊ 
odbornŊji. 

 

Z§vŊrem 

KromŊ tŊchto vŊtġ²ch projektŢ jsme se 

zasadili o vylepġen² syst®mu vĨuky 

matematiky, fyziky a angliļtiny, uļ²me 

dŊti cviļit, protahovat se, hr§t basketbal, 
stŚ²let z luku (ano, bŊloġi uļ² ļernouġky 

lukostŚelbŊ :-) ) zp²vat anglick® p²sniļky a 

nebo jim prostŊ vypr§v²me pŚ²bŊhy o 

EvropŊ a svŊtŊ. Ne vģdy je to jednoduch®, 

ne vģdy je dostatek energie a motivace, 

staļ² ale, aby n§s m²stn² obdarovali svĨm 

upŚ²mnĨm ¼smŊvem a n§m znovu dojde: 
ĂJO, jsme tu spr§vnŊñ :-) 

 

 
  

Dongobesh Secondary School ɀ ÐĠþÐÒÁÖÁ 

na ȵËÏÎÔÅÊÎÅÒÙȰ ÐÒÏ ÔĠþÄñÎþ ÏÄÐÁÄÕ 
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:ÍñÎÁ Ë ÌÅÐĤþÍÕ  
Autor: Tereza Vorlov§, aktu§ln² dobrovolnice programu INVYT5 

Jiģ koncem minul®ho roku jsme zaļali 

na stŚedn² ġkole Dongobesh pracovat na 
projektu zamŊŚen®m na vzdŊl§n² a zmŊnu 

v oblasti nakl§d§n² s odpadem. OkamģitŊ 

po naġem pŚ²jezdu jsme totiģ s hrŢzou 

spatŚili to, co jsme vlastnŊ tak trochu 

ļekali ï ulice pln® povaluj²c²ho se plastu a 

dalġ²ch druhŢ odpadu. A nejinak tomu 

bylo i v are§lu ġkoly. Zde se vġak nav²c po 
vzoru dom§cnost² plast spoleļnŊ s dalġ²mi 

druhy odpadu (pap²r, ģelezo, organickĨ 

materi§l) p§lil v j§m§ch um²stŊnĨch 

nedako kuchynŊ, kde dŊti jed² a tak® 

uprostŚed are§lu hostelu, kde dŊti spŊj². 

N§ġ pl§n byl jasnĨ ï ZMŉNA K 

LEPĠĉMU.  
OkamģitŊ jsme tedy zaļali uļitel® i dŊti 

seznamovat s probl®my a nebezpeļ²m 

zpŢsobenĨm v§lej²c²m se, ļi dokonce 

hoŚ²c²m plastem. N§slednŊ jsme spoleļnŊ 

s dŊtmi celĨ are§l, vļetnŊ jam, uklidili a 

veġkerĨ odpad um²stili do sakŢ. Saky jsme 

pak rozm²stili i po cel®m are§lu, abychom 
pŚedeġli dalġ²mu zneļiġtŊn². 

 

 

Nezah§leli jsme ani bŊhem pr§zdnin. S 

uļiteli ģivotn²ho prostŚed² jsme se jasnŊ 
domluvili na zmŊn§ch, ke kterĨm mus² 

doj²t od zaļ§tku ġkoln²ho roku ï nauļit 

dŊti (i uļitele) tŚ²dit odpad. S pŚ²pravami 

na tyto zmŊny jsme zaļali ihned pot®. 

 

 
 
CelĨ program byl implementov§n 

okamģitŊ po pŚ²jezdu dŊt² do ġkoly. 

SpoleļnŊ s uļiteli jsme navġt²vili kaģdou 

tŚ²du a dŊti s novĨm syst®mem podrobnŊ 

sezn§mili. Do kaģd® tŚ²dy a budovy 

hostelu jsme um²stili pap²rov® krabice na 

pap²r, po are§lu jsme rozm²stili 
dostateļn® mnoģstv² sakŢ na plast a do 

prostoru (d²vļ²ch i chlapeckĨch) hostelŢ 

postavili sudy na nebezpeļnĨ a organickĨ 

materi§l, ģelezu jsme pak pŚiŚadili 

speci§ln² m²sto ve stodole. Na kaģd®m 

rohu jsme d§le rozm²stili informativn² 

cedule. Snaģ²me se tak dŊti nauļit tŚ²dit 

3ÔĠÅÄÏĤËÏÌÁéËÙ ÕËÌþÚþ 

jamu na pÜÌÅÎþ ÐÁÐþÒÕ  0ÙÔÌÅ ÎÁ ÔĠþÄñÎþ ÐÌÁÓÔÕ  



- 5 - 

odpad, co ale s vytŚ²dŊnĨm odpadem 
udŊlat d§l?  

Pap²r je kaģd® r§no po ¼klidu tŚ²d a 

hostelŢ p§len v j§m§ch, kter® jsou nyn² 

urļeny POUZE k tŊmto ¼ļelŢm. Plast je 

po naplnŊn² saku vysyp§n do s²t², v nichģ 

bude n§slednŊ odvezen spoleļnost² 

shromaģŅuj²c² odpad z cel® Dongobeshi. 
OrganickĨ materi§l bude pouģit k tvorbŊ 

kompostu a ģelezo prod§no.   

NovĨ syst®m nakl§d§n² s odpadem byl 
nastaven, nyn² je jen tŚeba dohl²ģet na 

jeho dodrģov§n², kter® m§ st§le jist® 

mezery. VŊŚ²me vġak, ģe se do naġeho 

odjezdu podaŚ² dŊtem i uļitelŢm s novĨm 

syst®mem natolik sbl²ģit, ģe bude vġe 

fungovat i po naġem odjezdu. 

 

 

Papier a ceruzka  
Autor: Mila Haluġkov§, aktu§ln² dobrovolnice programu INVYT5 

KeŅ poļujem, ģe na akcii bud¼ 

pr²tomn² vojaci, iba tak, bez kontextu.... 
Prv® na ļo pomysl²m je, ģe ide o protest, 

pr²tomnosŠ diplomaticky d¹leģitej osoby 

alebo verejn® podujatie... Teraz som bola 

oh¼ren§ podujat²m, na ktor® t²to str§ģnici 

kaģdĨ rok chodievaj¼, National 

Examination v Tanz§nii.  

Pamªt§te si na ten deŔ, keŅ sme sa 

obliekli do pekn®ho obleļenia a ġli na 
maturitn¼ sk¼ġku? Toto malo podobnĨ 

n§dych. Ġtudenti 2. a 4. roļn²ka na 

strednej ġkole sa, po ukonļen² vġetkĨch 

potrebnĨch l§tok, zaļ²naj¼ pilne 

pripravovaŠ na testy. Hodiny mali ako 

norm§lne, s tĨm rozdielom, ģe teraz sa uģ 

len pĨtali, opakovali. Teda hlavne 

Studenti ÓÔĠÅÄÎþ ĤËÏÌÙ $ÏÎÇÏÂÅÓÈ 

3ÅÃÏÎÄÁÒÙ 3ÃÈÏÏÌ ÂñÈÅÍ ÐĠþÐÒÁÖÙ ÎÁ ÔÅÓÔÙ  
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samoġt¼dium. UļiteŎ bol pr²tomnĨ 
prim§rne ako dozor a pomoc, keŅ 

nieļomu nerozumeli.  

Po dvoch mesiacoch pr²pravy 

(september aģ zaļiatok novembra) priġli 

uļitelia ġpeci§lne urļen² na dozor pri 

p²somnĨch testoch. Na t¼to d¹leģit¼ 

sk¼ġku natiahli okolo ġkoly povrazy 
ohraniļuj¼ce ¼zemia a miesta pod 

oknami tried, v ktorĨch prebiehalo 

testovanie. A aby to nebolo rezervovan® 

"len tak", na dva tĨģdne tu ļi uģ sedel 

alebo st§l aj ļlen ozbrojenĨch s²l. Bol 

pr²tomnĨ, aby dohliadol na to, ģe nikto 

nebude podv§dzaŠ a aby zaistil, ģe okolie 
pri p²san² testov bude nedostupn® pre 

verejnosŠ.  

NamakanĨ vojak s puġkou a obuġkom 

vģdy po ruke a ļiernymi okuliarmi na 

nose. Ġtudenti neust§le s nosom 

zaborenĨm v pozn§mkach. KaģdĨ deŔ test 

z dvoch predmetov. F¼¼¼. Som rada, ģe 
v Eur·pe ich m§me menej.  

Moģno v§m pr²de zvl§ġtne p²saŠ tak®to 

d¹leģit® testy uģ v 2.roļn²ku. Đloha tĨchto 

testov je urobiŠ prieskum, aby ġt§t vedel 

na akej s¼ ġtudenti ¼rovni a ļi zvl§daj¼ 
uļivo. Pre 4.roļn²k s¼ tieto testy 

d¹leģitejġie. TĨmto testom uģ konļia svoj 

pobyt na strednej ġkole, po ktorej m¹ģu 

pokraļovaŠ na nadstavbu, vysok¼ ġkolu 

alebo sa jednoducho vr§tia domov. 

 P§r rokov dozadu mali ġtudenti 

nariaden¼ potrebn¼ zn§mku na 
post¼penie do 3.roļn²ka alebo na ¼speġn® 

ukonļenie 4.roļn²ka. Tento z§kon sa 

zruġil, a tak m¹ģu pokraļovaŠ v ġt¼diu aj s 

nedostatoļnou.  

Sk¼ġaj¼ci prich§dzaj¼ z r¹znych ġk¹l 

(to koŎko ich pr²de z§leģ² na poļte 

ġtudentov 40 -2), iba dohliadaj¼ na 
testovanie. Po nap²san² vġetkĨch 

p²somiek si dozeraj¼ci uļiteŎ pozbiera 

testy a poġle ich do hlavn®ho mesta Dar 

Es Salaamu, kde sa nach§dza n§rodnĨ 

p²somkovĨ kabinet, na opravu. Trvanie 

vyhodnotenia potom z§leģ² od poļtu 

ġtudentov a vzdialenosti ġkoly od mesta 
Dar Es Salam, kde testy opravuj¼ r¹zni 

uļitelia z r¹znych ġk¹l. T§to oprava m¹ģe 

podŎa poļtu testovanĨch trvaŠ 2 tĨģdne a 

viac.

 

  

6ĻÕËÁ ÎÁ ÚÜËÌÁÄÎþ ĤËÏÌÅ ,%!  
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"ÉÂÌÉÃËï ÏËïÎËÏ 
Autor: Daniel Litvan

Markovo evangelium 3:4 -5 

Pak se Jeģ²ġ zeptal farizeŢ: ĂJe dovoleno v sobotu jednat dobŚe, ļi zle, ģivot zachr§nit, 
ļi utratit?ñ Ale oni mlļeli. 

Tu se po nich rozhl®dl s hnŊvem, zarmoucen tvrdost² jejich srdce, a Śekl tomu ļlovŊku: 

ĂZvedni ruku!ñ Zvedl ji, a jeho ruka byla zase zdrav§. 

 

Kdy je vhodn§ chv²le udŊlat nŊco 

dobr®ho? 

BŊhem stvoŚen² BŢh prohl§sil 
sedmĨ den za svatĨ. Byla to prvn² svat§ 

vŊc. PozdŊji se zachov§v§n² svatosti 

sedm®ho dne dostalo i do Desatera 

pŚik§z§n². V tradici ģidŢ se vġak ze 

sedm®ho dne stala jak§si modla. Sobotn² 

den mŊl pro nŊkter® lidi vŊtġ² v§hu neģ 

Ģivot. Jeģ²ġ se tak dost§v§ do konfliktu 
s tŊmi, kteŚ² pro svatost sobotn²ho dne 

nevid² svatost ģivota.  

Jeģ²ġ m§ zlomen® srdce nad 

tŊmi, kteŚ² nebyli schopni soucitu a 

milosrdenstv². RozhnŊv§ se na ty, kteŚ² 

mlļ², kdyģ i pouh® dobr® slovo mŢģe 

udŊlat z§zrak.  

Co je n§m svat®? K®ģ by 

hodnota lidsk®ho ģivota byla vģdy v²ce neģ 

ostatn² vŊci. AŠ uģ to bude den odpoļinku 
nebo snad materi§ln² vŊci. K®ģ budeme 

n§sledovn²ky Jeģ²ġe, kteŚ² nebudou mlļet, 

kdyģ je moģn® udŊlat dobro. Zlo nen² 

povoleno nikdy, ani v ¼terĨ, ani v sobotu. 

Dobro je povoleno vģdy, aŠ uģ je pondŊl², 

nebo sobota. 

Jsem r§d, ģe v naġem projektu je 
zapojeno tolik lid², kteŚ² poznali tu 

spr§vnou chv²li a jednali dobŚe. Jsem r§d 

za kaģd®ho, kdo tv§Ś² v tv§Ś utrpen² 

druhĨch nezŢstal mlļet. K®ģ n§s vġechny 

prov§z² milost a poģehn§n² P§na Jeģ²ġe do 

dalġ²ho dobr®ho d²la. 

.
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